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A/S RANHEIM PAPIRFABRIK 

RANHI!!IM 

August 1972 
F orventningene om en grad vis for bed

ring i den generelle konjunkturutvikling 
i lgpet au 1972 synes hitt il i store trekk 

a vane innfridd. H va angar trefored
lingsindustrien, er imidlertid situasjonen 
pa ingen mate ensartet . Som det fr em gar 
au konsernets halvanmelding som er 

sendt til alle m edarbeidere, er der en 
rekke usikkerhetsmomenter til stede. Vi 

har EF-sjJ€J rsmalet og vi har den tilta
gende uro pa valu tamarkedet som skaper 
fJroblem er for var eksfJOr t, for bare a 
nevne noen. 

For Ranheims del kan vi fastsla at 
ut viklingen har veert jJositiv i fgrste 
halvar i ar. m ed tiltagende ettersjJ@rsel . 
Bedringen i ordresituasjonen har tillatt 
en m er rasjonell drift , og selv om vare 
>algspriser ikke har kunnet endres nevne

:;erdig, har vi allikevel opjmadd bedring 
i det gkonom iske resultat i forhold til 

fgrste halvar 1971. 
v are investeringsprosjekter fglger de 

opptrukne planer. D e nye maskiner i 
sekkefabrikken er nu komm et i drift uten 

nevneverdige startproblem er, og m ed 
den gkede kapasitet i sekkefabrikken star 
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vi sterkt rustet til a mete den vented e m arkedsut vikling . D en nye 
avdeling i pappemballasjefabrikken vil sta klar i februar mars 1973 . 

Vi er sterkt opptatt av vart rekrutteringsspersmal og av tiltak som 
kan bedre samarbeid, trivsel og effektivitet pa arbeidsplassen. Vi stiller 
store for ventninger til arbeidet i avdelingsutvalgene, som vil kunne bli til 
stor ste tt e i vare bestrebelser pa a oppna bedre sam arbeid og bedre 
m etoder. ] eg vil ogsa understreke betydningen av det opplceringsprogram 
som nu settes ut i livet, og at aile m edarbeidere gar fullt inn for a utnytt e 
dette best mulig. 

N att til 6. juli ble ca. en tred jedel av vart jJajJirlager totalskadet ved 
en sterre brann, dessuten oppsto en del vann- og rekskader. I tillegg til 
vart eget brannvern rJ•kket Trondh eim brannvesen ut m ed alt dis fJonib elt 
m annskafJ , dessuten fikk m an hjelfJ fra M arienborg . V ed m e get dyktig 
innsats fr a brannmannskapenes side fikk man begrenset ilden til den ene 
lagerseksjon, og fikk forh indret at det oppsto skade pa hylsevikleavdelin
gen og andre produksjonsavd elinger. Brannctrsaken er ukjent. Skaden er 
taksert til vel 5 mill. kroner . L agerbygget vil bli oj;pfert i betongelem enter 
og m ed noe sterre takheyde enn tidligere, og det ventes ferdig innen 
jul i ar. Rullpakkeriet vil formodentlig bli flytt et inn pa lageret, hvorved 
oppnas betydelig forenkling av den interne transport. 

I et ege t sirkulcere til alle m edarbeidere har vi gjort rede for de 
betydelige fordeler det er for bedrift en og dens ansatte ved norsk tilslutning 
til EF. Nar dett e leses, er formodentlig resultatet av folkeavstemningen 
kjent , m en i skrivende stund uttrykker vi hapet om at debatten far et 
saklig preg og at folk fl est i demokratisk tradisjon vil kunne vurdere 
agitasjonen og gjere seg ofJP en realistisk og nekt ern personlig mening 
om den kurs som ber velges. 
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Gjenoppbygging av lagerseksjon I 
Brannen den 6 . juli i a r i va rt lager 

f0rte til bygningsmessige skader som 
nv takstmenn T. H0yem og A. H a ns
sen er vurdert til 1,35 mill. kroner . 
Dene takst er godtatt av forsikrings
selskapene og R a nheim P apirfa brik, 
og er det bel0p som star til radighet 
fol' g jenoppbyggingen. 

Brannarsaken er ett er de opplys
ninger vi h a r fatt enda ikke fastlagt. 
Slukningsarbeidet og de problemer vi 
har hatt a stri m ed som f0lge a v 
brannen omtales vel pa a nnet sted. 
Men den innsatsvilje som ble lagt for 
dagen bade under og etter bra nnen 
vii vi ogsa gjerne ber0mme her. 

Rivingsarbeidet ha r vrert vanskelig 
og har gatt noe senere enn a nta tt . 
Men det vii ikke forsinke g jenopp
byggingen. Planleggingen av denne 
ha r hele tiden pagatt for fullt i sam
a rbeid m ed vare bygningstekniske 
konsulenter H arboe og L eganger og 
arkitekt T0nseth. 

Aile planer er klare, og anbudsinn
bydelse ble avertert 28[8 - 72, m ed 
innleveringsfrist 20[9 - 72. F erdigdato 
er fore l0pig satt til 15[12 - 72. 

Lagerseksjon I eller den delen av 

Nye maskiner 
De nye m askinene er tidligere om

talt i Ranheims-Nytt nr. 1/72 (ma rs) . 
Bade bunnleggeren og hylsemaski

nen ble Ievert av firmaet Gartemann 
& Hollmann i Vest-Tyskla nd. 

Begge m askinene er universal
m asldner. Bunnleggeren: Type Pro
g ress Super 522, d0pt Bl. 4. - Hylse
m askinen: Type 531 Universal, d0pt 
Hm 4. 

Bl 4 var den f0rst e m askinen som 
kom til R a nheim. Monteringen tok til 
i mars. Mont0r Tra uzettel fra G & H 
Iedet monteringen med hjelpere fra 
Mek . verksted. I de viktigste f asene 
av monteringen deltok ogsa de som 
var uttatt til m askinf0rere: Iva r 
Ga brielsen og Stener Lium. 

Innkj0ringen tok til i slutten a v 
a pr il under ledelse av mont0r Vollm er . 

Bl 4 er som nevnt en universa l
maskin, og etterhvert som man fa r 
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lageret som na er r evet, vii bli g jen
oppbygget i en etasje med 6,5 m t a k
h0yde. Skalltak eller buede tak vii vi 
av kostnadsmessige h ensyn forlate og 
i stedet benytte samme takkonstruk
sjon som i b0lgepa ppfabrikken . 

Over last edokkene vii det som me
sanin-etasje bygges spiserom, garde
rober og sanitrerrom m ed plass for 
transportens, hylseviklerens og even
tuelt pakkeriets a nsatte. 

T ruckverkstedet vurderer vi a nnen 
plassering av enn f0r brannen, og flere 
a lternativer utredes. Likeledes ha r vi 
tatt opp til diskusjon flytting a v pak
keri til lagerseksjon I, hvilket ogsa 
utredes merm ere f0r endelig beslut
ning fattes. 

Lagersek s jon 5 (syd0stre del av 
lageret) ble ogsa sk a det. Her vii 
skalltaket bli reparert uten forand
r inger for 0vrig. 

Mens vi venter pa gjenoppbyggin
gen fors0ker vi m ed provisorier a 
b0te pa de verste problemer for trans
porten. Hvis ikke vrerg udene blir for 
vrange, tror vi a t a t lagerets og trans
portens fo lk k la rer brasene. 

0. s. 

sekkefabrikken 
utbygd format-utstyret vii den kunne 
kj0re de samme sekkene som Bl 1, 
men med h0yere hastighet. 

Til na har m askinen hovedsaklig 
kj0rt sem entsekker , og den har vrert 
k j0rt bade pa 1 og 2 skift. 

Monteringen av Hm4 tok til i slut
t en av ma i under ledelse av mont0r 
Trauzettel. Maskinf0rerne Joh. Brem
seth og Kare F a nes deltok ogsa under 
monteringen. 

Innkj0ringen av maskinen tok til i 
slutten av juni under ledelse av mon
t0r Linnenka mp. Denne m askinen kan 
hovedsak elig kj0re de samme sekkene 
som Hm 2. Men i motsetning til Hm 2, 
som k an kj0re 6-lagssekker og 4-far
gers trykk, er Hm 4 utstyrt for kj0-
ring a v 4 lagssekker og 2-fargers 
trykk. 

Sekkefabrikken har na i ca. 4 ma
neder hatt 1- 2 tyske mont0r er i 



Hylsemaskin 4 

/ 
Bunnlegger 4 
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Montewene TTau zettel (ti l venstTe) og L innenkamzJ 

sving . Kontakten mellom mont0rene 
og vare fo lk har vrert god. Spra ket 
har t ydeligvis ikke voldt a ltfor store 
vanskeligheter. Samtalen e har gatt 
pa en blanding av tysk , engelsk og 
norsk. 

I skrivende stund er mont0r Lin-

nenka mp opptatt med innkj0ring av 
begge maskinene. Nar de to m aski
nene na blir satt inn i regulrer drift, 
v ii det bety en vesentlig k apasitets-
0kning i Sekkefabrikken. 

JH 

NY STANSEAVDELING 
B0lgepappfabrikken , eller A vdeling 

P a ppemba llas je som er det korrekte 
navnet, utvider ig jen , og denne gan
gen bygges det 0stover «tilbake» mot 
PM 6. H ele omradet mellom b0lge
papp I , PM 6 og byggelinje for frem
tidig motorvei skal «t ettes ig jen » med 
en vel 3000 kvm stor h a ll. Situasjons
p la n viser hvorda n nybygget (BP III ) 
vii bli p lassert. 

Det som blir av nye yttervegger for 
bygget skal kles m ed Robertson stal
pla ter, og taket sk a l utf0res som svakt 
skranende saltak. Nybygget blir a ltsa 
svrert likt de to tidligere oppf0rte 
byggetrinn for b0lgepappfabrikken 
(BPI og BP II ) og skal ikke komme 
til a stikke seg ufordelaktig u t. 

Det nye bygget vii bli a nvendt som 
kombinert produksjons- og lagerlo
k a le og far ingen innvendige skille
vegger. Mesteparten av BPI's 0st-
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vegg vil ogsa bli fjernet slik a t tra 
fikken m ellom n ytt og «gammelt» 
loka le k an ga m est mulig uhindret . 
Mot sydveggen vii det bli bygget en 
ny herregarderobe, og na r denne er 
fe rdig og tatt i bruk, skal hele til
fluktsrommet omgj0res til da megar
derobe. Pa en liten del av taket for 
den nye garderoben, inn mot plan
leggingskontoret, kommer et nytt 
driftskontor. 

Ogsa denne gan g er det sivilingeni-
0rene H arboe og Leganger og a rki
t ekt R. T0nseth som har laget tegnin
gene for bygget. Selve byggearbeidet 
er imidlertid bortsatt t il et for oss 
nytt bekjentsk ap, Siv.ing. Gunnar 
Thesen AfS. H a n har pa tross av at 
gravearbeidet ikke tok til f0r i som
merferien, lovet at selve ha llen skal 
sta f erdig til jul. 

Fordi det er tredje gangen det byg-



)?. P.JZ P~IZZ 

Situas.ionsplan 

ges for b0lgepa ppfa brikken benevnes 
selve huset B0lgepappfa brikken byg
getrinn III, eller forkortet BP III. 
Dette er imidlertid ingen dekkende 
bet egnelse fo r det som ska l foreg~ 
inne i nybygget , p rosjektet ha r derfor 
fatt arbeidsnavnet Sta nseavdeling, -
ogs~ det egentlig en forkor t else fo r 
et a ltfor Jangt n a vn. 

I den nye avdelingen ska l det kon
verteres b~de b0lgepapp og ma ssiv
papp, og delvis pa de sa mme maski
nene. F erdig b0lgepappemba lla sje ha r 
vi jo na produsert i 2% a r, sa dette 
er egentlig ikke noe nytt, f 0r st n a far 
vi imidlertid fullt ut m oderne og ra
s jonelt utstyr for st a nsing av kasser 
m ed uregelmessig fo r m. Ka sser a v 
m a ssivpa pp har vi derimot hittil ikke 
laget i egen regi, pa tross av a t vi h a r 
produsert pla t er i sna rt 30 a r. En k a n 
derfor si a t det er pa h0y tid at vi 
g j0r jobben ferdig , dvs. lager ferdige 
kasser . 

P app-pla t er for Sta nseavdelingen 
skal komme fra eksisterende b0lge
pappmaskin og R a nit-m a skin, og fo r 
di kva ntumet stort sett vii komme i 
tillegg til det som n a !a ges pa m a ski
n ene, rna produks jonen fra disse 0kes. 
0 kningen k a n oppnas ved a kj0re 
maskinene fler e timer pr. uke eller 
ved a 0k e m askinkapasitet en . 
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Hovedmaskinen i den nye a vdelin
gen blir en stor s ta nseautoma t sam
m enkoblet m ed et fl erfargers trykk
verk . P a denne vii vi kunne trykke, 
st a nse og strippe pappa rk pa opptil 
ca. 1 x 1,5 m eter m ed en hastighet a v 
inntil 4500 stk. pr . time. Sma forma 
ter k a n stanses fler e a d gangen, slik 
a t produks jonen for disse blir tilsva
rende st0rre. Maskinen t ar like g jerne 
bade b0lgepapp og m a ssivpapp, og det 
er bare svrert sma omstillinger som 
rna til nar en sk a l skifte m a t eriale. 
Vi regn er derfor m ed a t det ska l 
st a nses b0lgepapp og m assivpapp 
nrerm est om h vera ndre. H ele maski
nen m ed t r ykkverk blir Ievert fra J . 
Bobst & Fils S.A. , et velrenommert, 
stort firma i L ausanne i den f ransk
ta lende delen a v Sveits. 

I tillegg til st a nseautoma ten vii det 
ogsa bli installert en del a ndre nye 
m askiner, de fleste a v disse for begge 
pa ppsorter, m en noen ogsa beregnet 
for m assivpapp a lene. En del over
flytting av de m askiner vi h a r i dag 
vii ogsa bli a ktuelt i forbindelse m ed 
a t nybygget t a s i bruk. 

D r iften a v den nye st a nseavdeling 
vil bli Iedet av en egen avdeling singe
ni0r underlagt driftsingeni0r L a rsen . 
K. H a mmer as fra konstruksjonskon-



Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 2 1972) 

193 5 . 
R ekonstruks jonspla n en som hadde 

v~rt under bearbeidelse siden a ug ust 
1934 b le i m a i 1935 moden til g jen
nomf0ring, som ble brakt til endelig 
a vslutning p a generalforsamlin g 1. 
juli 1935. Prinsippen e var etter D en 
norske Creditbanks betingelser for 
ytterligere st0tte og la n . 

Pa gen er a lforsamlingen 1934 ha dde 
disponent Eliassen utta lt 0nske om 
ikke a bli g jenva lg t som m edlem av 
direk sjonen . Fra det tidspunkt og til 
juli 1935 besto direksjonen av bare 3 
m edlemmer, Elias Ki~r. N. 0 . Young 
F earnley og J. Sejersted B0dtker. 
Vedtektene m edga at gen eralforsa m
lingen for hvert a r kunne bestemme 
antallet a v medlemmene i direksjonen 
( § 5). P a gen era lforsa mlingen juli 
1935 ble ingeni0r S. A . Solberg inn
va lg t som 4. m edlem av direk sjonen. 

Den n a g jennomf0rte rekonstruk
sjon va r en a vg jort saneringsprosess, 
kanskje ikke sa dyptgaende som 0n
skelig, m en dog sa vidt a t D en norske 
Credit bank ydet den n0dvendige st0tte 
til fortsatt modernisering av fa brikk
anlegget. Oppf0relsen a v nytt soda
hus ble satt i gang omgaende, men 
det tok 10 m a neder f0r det kunne bli 
ferdig og komme i funksjon . 

P a verdensmarkedet fortsa tte ut
viklingen fra 1934 med 0ket etter
sp0rsel pa kraftpapir og 0ket eksport 
fra Norge, men den var end a ikke 
na dd opp til volumet i 1929. De kon
tinenta le land i Europa la de samme 
va nskelighet er i veien som i tidliger e 
a r og laget i st0rre utstrekning kraft-

toret vil som n evnt i forrige nummer 
av R a nheims-Nytt tiltre stillingen ved 
a rsskiftet. Forel0pig styres prosjektet 
av en prosjektkomite sammensatt av 
fo lk f ra Drift- og Utviklingsavdeling . 

Sta nseavdelingen vil etter pla nen 
begynne a produsere i februar;m a rs 
neste a r . Fra denne tid vil vi a ltsa 
v~re i stand til a Ievere et enda bre
dere utva lg av emballasje m ed is-
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papir av importert kra ftmasse. Men 
for hovedmarkedet Eng la nd var Scan
kraft sa effektiv a t k art ellets avtaler 
m ed de engelske f abrikker i forbin
delse m ed handelsa vta len e muliggjor
de en 0kning av eksporten til U.K. 
motsvarende en forholdsvis a ndel av 
det 0kede forbruk. Avsetningen p a 
det oversj0iske marked steg ogsa. -
Scankraft-a vta len ble fornyet ig jen , 
men enda bare for ett a r til. 

Forbruket og salget av kraftp apir 
pa det innenlandske m a rked steg ogsa 
t ross det manglende samarbeid m el
lorn kraftpapirfa brikkene, tross m a n
ge a nstren gelser fikk man ikke orden 
i sak ene . M en R a nheim mente a ha 
fa.tt sin rimelige andel av den 0kte 
omsetning. 

Som det ha r v~rt oppgitt foran 
under de forl0pne siste 4 a r hadde 
R a nheims produksjon i disse a r ligget 
la ng t under hva m a n kunne betegne 
som norma l, i g rov beregning ca. 60 
prosent under den . .Jlrsakene er ogsa 
a nf0rt og beh0ver ikke a repeteres. 
Oppgangen var begynt igjen i 1934 
og fortsatte i 1935. I aret s f0rste h a lv
del var produks jonen ca. '%, av kapa
sitet en, m en fra 15. juli kunne fa brik
k en sies a v~re i full produksjon, og 
det fortsatte aret ut. Den nye papir
maskin laget fremdeles et utmerket 
papir, som bl. a . fant god motta k else 
i England til spesia litet er som f. eks. 
«pitching paper » og «carrier bags» 
( b~reposer) . 

Utviklingen i p apirindustrien hadde 
- man k a n vel si t vunget R a nheim 
til a oppta spesialsorter av papir til 

bj0rnmerket pa . Samtidig vil det ogsa 
g is en enkel forklaring p a hvorfor 
b0Igepappfabrikken h eter A vdeling 
P a ppemballasje, det !ages jo da ikke 
Ienger ba re b0lgepapp der. I va r tid 
skal jo imidlertid a lle benevnelser om 
mulig forkortes. En gad derfor vite 
om ikke de som a rbeider der fortsatt 
i m a nge ar vil snakke om «B0lgen». 

G. S . 



pmvefabrika sjon, mermere uttrykt 
for a folge m ed i den utvikling som 
gikk i r etning a v elastisk og vanntett 
pap ir for emba lla sje a v va rer som hit
til ha dde vrert pakket i dyrere m at e
r ia ler som strie, sekker , k a sser , ton
ner, blikk og jernfat m . v. Tidliger e 
ha dde R anheim bl. a. anskaffet krepp
maskin, k lebe- og impregnerings
m askin. Man tok na opp forsok m ed 
la t ex-pa pir, fremstillet a v kreppet 
kraftpa pir, et skritt videre pa veien i 
retning av elastisk m a teria le : impreg
nert kreppet pa pir i to lag, eller fler e, 
k lebe t sammen m ed et va nntett ela st
isk staff, g ummimelk, i fabrikasjonen 
ben evnt la t ex . Provene fa it heldig ut , 
og det ble i sam a rbeid m ed Torp Br ug 
i 1937 da nnet et eget selskap: Norway 
L at ex Kraft , med fa brikk i Fredrik
st a d. F abrikken skulle dekke sine be
hov a v kra ftpapir fra Torp og Ran
heim m ed h enholdsvis 60 og 40 pro
sent. Det va r m ellom Torp og R an 
heim i det h ele t a tt fra disse a r et 
sama rbeid fremka lt bl. a . ved a t ak
s jene i Torp og R a nheim satt pa del
vis de samme hender , m est i den kret s 
som g rupperte seg om Elia s Kirer . 

R a nheims produksjon i 1935 kom 
opp i 10.224 tonn pakket papir. Det 
hadde vrert full produksjon siden mid
ten a v juli. Produksjonsprisen va r 
kr. 254.10 pr. tonn, !itt Iavere enn i 
1934. 

Arsoppg jor et for 1935 kunne n a 
vise overskudd ig jen pa driftskontoen, 
k r. 42.000,- , det samme t a ll som for 
underskuddet a r et f 0r . Det ba r den 
r ette veien . 

1936 
Konjunkturene fortsatte oppover i 

1936. Prisene st eg jevnt for kra ftp a
pir m ed g jennom 30 og 40 sh . pr. tonn 
til 51 sh . pa England og 60 sh pa de 
over sjoisk e m a rkeder . I de s ist e m a 
neder av 1936 fikk m arkedet likefrem 
k a rakter a v hoykonjunktur. Etter 
«P a pirjourna len »s tilbak eblikk over 
1936 skulle stigningen - for en ve
sentlig del, vrere fremtvunget a v de 
s tigende r a stoffpriser. Noen sada n 
slutning k a n m an ikke trekke a v de 
opgaver som foreligger for driftsom
k ostningene pa R a nheim. Pr. tonn va r 
det et par kroners stigning i ved, m er 
enn oppveiet ved nedgan g i kullfor
bruket , vider e opp og ned m ed de 
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forskj ellige poster slik a t pr oduk
sjonsprisen pr. tonn pakket papir ble 
kr. 254,60, en ha lvkrone bar e m er enn 
i 1915. 

Ma rkedet va r st igende og fast , m en 
nar dette kunne utnyttes fullt ut 
rna t a kken derfor r ettes til (den vel
s ignede ) Scankraft. Arsber etningen 
sier de rom : «T akket vrer e den be
grensede a dgang, som de g jeldende 
overenskomster innen Scankraft og 
innen Sulfa t g ruppen g ir til salg til 
fast pr is fremover , blir prisfo r hoyel
sene effektive pa m e get kort tid sa m 
m enlignet med de brans jer hvor lig
nende a vta ler ikke ek sist er er . For 
eksport er der saledes adgan g til a 
selge fast pris fo r m a k sima lt 6 m a ne
der f remover og pa h jemmem a rkedet 
m ak sima lt for 2 m an eder . I det st a dig 
stigende m a rked, som vi na befinner 
oss i, betyr dette selvsagt en m eget 
stor fordel fo r fabrikkene.» 

Ogsa pa det innenla ndske m a rked 
foregikk den samme g unstige utvik
ling , p risen kunne bli hevet ved to 
anledninger m ed tilsammen ca. 75 
kroner pr. t onn i g jennomsnitt. Ma n 
strevet m ed R a nheim og Torp som de 
drivende - fremdeles m ed a fa i 
st a nd en a vta le om k voteordning 
k raft pa pirfa brikkene imellom - og 
na dde til slutt en avta le som skulle 
g jores g jeldende f ra 17/12 1936. 

Innendors pagikk ombyggingen a v 
soda huset sa det kom i drift 1 /5 . Til 
a begynne m ed var der en del fo r ut
sette t eknisk e ulemper som det tok 3 
m a neder for a overvinne. Byggesum
m en for soda huset ble ikke vesentlig 
overskredet , m en diver se nye m etoder 
og erfa ringer som var kommet til 
under a rbeidet a vdekket nodvendig
het en a v et m er komplett reserve
aggregat til kr. 80 000. Da soda huset 
ble pla nlagt regnet m a n m ed a minsk e 
de arlige produksjonsomkostninger 
med 140.000 kroner. Etter en k apasi
tet pa 12.000 tonn skulle dette bli 
kr. 11,60 pr. tonn. Det f innes ingen 
eksakt oppgave over om denne ber eg
ning holdt stikk. Men etter en a nnen 
beregning soppstilling ble bespa relsen 
6000 tonn kull a rlig , m er enn bereg
n et. Dertil kom a t det nye sodahus 
greide seg m ed et mindre anta ll a r
dere, ca. 20 m a nn ble over f lodige. 
Ar sberetningen sier om det nye soda 
hus til s lutt : «Med de nu m eget st erkt 



stigende priser pa kull rna man si at 
sodahuset ble bygget pa et srerdeles 
lykkeligt tidspunkt. » 

H elt s iden 1933 hadde posten for 
flis og t0mmer i produksjonsomkost
ningene ligget pa et gansk e r imelig 
niva, den hadde svinget omkring 49 
kroner pr. tonn. Det ser ut til a t man 
n a innstilte seg pa muligheten av 
m er usikkerhet i rastoffsp0rsmalet, 
for 1937 regnet m an m ed a m a tte opp 
i 55 kroner pr. tonn pakket papir. Og 
det utales at fabrikken rna vrer e 
«rustet til a t a unna noe m er avfalls
virke enn det pa noe tidspunkt fak
tisk k a n utbys til salgs eller pastas 
utbudt til salgs her i distriktene. Hvis 
ikke risikerer vi oppkomsten av en ny 
bedr ift basert pa skogs- og sagbruks
avfa ll som ra vare. En sa da n bedrift 
k a n under de navrerende politiske for
hold t enkes igangsatt m ed st a ts
st0tte selv om na turlige betingelser 
ikke foreligger. Selv om en ny sa da n 
bedrift i og fo r seg ikke vii vrere leve
dyktig, vil den dog vesentlig kunne 
sk a de va re interesser i fremtiden, om 
den f0rst kommer i stand. Vi h a r der 
for va r oppmerksomhet sterkt hen 
vendt pa dette forhold. » 

I 1936 holdt vedprisen seg n ede pa 
kr. 49,76. Men innen denne samlepost 
var det en del urovekkende at siden 
1933 ha dde prosenten av t0mmert 
steget fra 10 til 27 prosent i 1936. 

Ved de moderniseringer som efter
h a nden var blitt utf0rt de siste a rene 
var arbeidsstokken blitt innskrenket, 
og da pa den m a t e a t det ble de eldste 

J eg tenker aldri pa fr·emticlen. D en 
7commer sannel ig fort nok. 

AI bert Einstein 
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a rbeiderne som ble oppsagt og pen
sjonert, i 1934 10 mann m ed kr. 500,
a rlig i pensjon. Det var jo ikke noen 
stor pensjon, m en dog en begynnelse, 
som vitnet om a nsvarsbevissthet fra 
a rbeidsgiverens side. I 1936 ble ytter
ligere 20 mann oppsagt og pensjonert, 
og pensjonssak en ble t a tt opp pa bre
dere grunnlag m ed st0tte fra Strinda 
kommune. 

Ved l0nnsoppgj0ret h0sten 1936 ble 
overenskomst ordnet for 2 a r, til 15. 
august 1938, m ed en generell l0nns
forh0yelse pa 5 prosent, g jennomsnitt
lig 7 prosent m ed indek sr eguler ing 
pr. 15. a ugust 1937. 

P a den ordinre re gener a lforsamling 
1936 ble foreta tt en omgruppering a v 
R a nheims direk sjon, idet direkt0r J. 
Sejersted B0dtker tra dte ut, og i h a ns 
sted ble innvalgt skipsreder Nils 
Astrup. Den ca. V.. av a ksjemassen 
som Sejersted B0dtker representerte 
var i fe rd m ed a g li ut av Ranheims 
ak sjonrerbilde. 

R a nheims a r soppgj0r for 1936 viste 
et driftsoverskudd pa ca. 118.000 kro
ner, som ble a nvendt til avskrivnin
ger. Obligasjonen e va r avbeta lt med 
ca. 100.000 kroner, m en til g jeng jeld 
var summen av de a ndre gjeldsposter 
steget m ed ca. 250.000 kroner . N est e 
post pa moderniseringsprog rammet 
var en «forholdsvis r imelig ombyg
ning av var papirmaskin nr. 2. «Vi 
h ber a t forho ldene rna muligg j0re 
denne ombygning i 1938.» 

(Forts. ) 

D en som har et HVORFOR a leve 
for, kan mak te n est en et hvi lket som 
helst HVORDAN. 

Nietzsche 



Protokoll fra mete 

Bedriftsutvalget ved A(S R anheim 
Papirfabrik holdt m0te i konferanse
rommet i Mekanisk verksted fra 
kl. 18.00. 

Til stede: Fredrik Kirer, Gunnar 
Borhaug, Erling Dyblie, Kjell Hilmar
sen, Audun Moller, 0istein Saksvik, 
Johan Svendsen, Peder Myhre, Erling 
Wiik, Aud Eidem, Arnfinn Knutsen, 
Aksel Berge, Arne Reitan, Morten 
Lillefloth. 

Dessuten var innkalt for sak 2: Tor 
Schjetne. 

Dagsorden : 
1. Orienterende meddelelser fra 

bedriftsledelsen. 
2. R egnskap for 1971. 
3. Orientering om boligprosjektet 

pa R eppe. 
4. Kontroll av innkjopt makulatur. 
5. Eventuelt. 

1. Orienterende meddelser fra be
drijtsledelsen. 

Fredrik Kirer innledet m ed a g i en 
orientering om de driftsmessige resul
tater for 2. periode av innevrerende a r. 
Perioden ga et svakere resulta t enn 
1. periode, og slik at vi hittil i ar ikke 
har oppnadd budsjetterte forhold. 
Konjunkturene trykker, og den vekst 
man har regnet med pa arsbasis sa 
vel i sekkefabrikk som b0lgepappa v
deling Jigger naturlig noe Iavere i de 
f0rste maneder. Vi h a r ha tt lave 
salgspriser og vanskelige konkur
ranseforhold, hvor vi i b0lgepa ppav
delingen rna ligge med store lagre for 
kundene. Forholdene vil vrere bedret 
etter ferien, og srerlig vil en bedring 
finne sted n a r var nye stanseavdeling 
kommer i drift neste a r . Sekkefabrik
ken er midt i sesongen og har nok a 
gj0re, slik at vi burde ha kj0rt fullt 
h ele sommeren uten feriestans. 

I celluloseavdelingen har det vrert 
sa a si full produksjon. Polysulfid
prosesen har teknisk sett gatt bra, 
mens vi enna vet for lite om hvilket 
utbytte prosessen gir. 

I papirfabrikken har vi oppnadd 
bedringer hva angar stopptider og 
fibertap. Sterkere kvalitetskontroll 
har f0rt til storre ukurant lager, og 
utskuddsprosenten er folgelig for stor. 
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. 
l bedriftsutvalget 

Det rna enna drastiske endringer 
til m ed r eduksjon av vare lagre, selv 
om dette har bedret seg noe den 
senere tid. Vi k a n ikke binde m er 
kapital i lager- og virkesbeholdninger. 

Vannsituasjonen er na bra, men 
var kraftstasjon har statt i 2 m an e
der til mai maned. 

Kirer avsluttet sin orientering med 
a understreke den fortvilte valuta
situasjonen hvor vi lider under a t 
Engla nd r eduserer verdien av sin va
luta. Endringen kom som kastet over 
oss, og var ikke ventet a v noen. Vi 
!0per i dag en betydelig risiko ved 
vare salg, hvor vi trolig vil fa tap pa 
flere hundre tusen kroner. 

Angaende EF-sp0rsmalet har be
driftsledelsen under uta rbeidelse en 
bred r edegjorelse til vare ansatte om 
bedriftens situasjon i forhold til EF. 

P eder Myhre anmodet om at ved
t ak et fra forrige mote om opprettelse 
av sp0rrekasse omgjores, idet han 
m ente denne fremgangsma te ikke Ien
ger er den beste. Forslaget fikk full 
tilslutning og vedtaket fra forrige 
m0te ble annullert. 

Audun M0ller pekte i sin orienter
ing pa a t den nye ordning med betje
ning av fyrhuskjelen fra Sodahuset 
ha r tatt lang tid, m en at det na nrer
mer seg en a vklaring over ferien. Det 
ha r vrert rikelig med rastoff til cellu
loseavdelingen, og vi har ikke klart a 
bruke opp alt t0mmeret pa L0kka. De 
store tilf0rsler m ed derav f0lgende 
lagring utenfor huggeriomradet be
laster sterkt vart transportapparat. 

Gunna r Borhaug orienterte om kva
litetsforbedringer i papirproduksjo
nen og at produksjonen er a bsolutt 
stigende. Vi har kunnet kj0re maski
nene fu llt ut ved bruk av innkj0pt 
masse. Likeledes orienterte Borhaug 
om tekniske forbedringer pa maski
nen e og pr0ver m ed fi lter og wirer. 

For Etterbehandlingsavdelingen ble 
spesielt anmerket at den nye limtypen 
pa R a nit-maskinen ikke svart e til for
ventningene, og vi vii derfor prove 
enda en ny type over ferien. For 0vrig 
har produksjonen i E -a vdelingen til 
dels ligget over budsjettet bortsett 



fra diskrull. Arka vdelingen har da r
lige priser og h0ye omkostninger. 

Kraftstas jonen gar m ed t iln rermet 
full styrke. 

0istein Sak svik r edegjorde for ut
viklingsa vdelingenes a rbeid, hvor m a n 
i celluloseavdelingen ha r m a lt svovel
utslipp. R esulta t et av dette vi! bli a v
gj0rende for om vi sk a l fortsette m ed 
polysulfid-prosessen. 

I papirfa brikken er a rbeidet f erdig 
m ed forbedringen av kondensa t - og 
da mpsystem. Forbedringen a v gusk
grop pa PM 6 er sna rt ferdig. 

I sekkefa brikken h a r det vrert noen 
p roblemer m ed bunnlegger 4 som r e
pa ra t0r fra levera nd0r en kommer for 
a t a seg av. Bunnleggeren h a r hittil 
kj0rt 40-45 tusen sekker pr. skift. 
Hylsemaskin 4 er fe rdig inst a llert og 
ska l na trimmes og innkj0res. 

For den n ye s tanseavdelingen har 
vi fa tt byggetilla t else. Arbeidet sta r
t er over sommerferien , og vi vi! vrere 
f erdig i desember jja nua r . I den for
bindelse rna k loakken legges om til 
Vikelva. 

En sta nseautoma t a v 3-fa rgers ny 
type er a ller ede bestilt. Maskinen vil 
kunne produsere 5 000 k asser pr. time 
og ska l leveres i desember d. a . 

Joha n Svendsen orienterte om et 
generelt sterkere m a rked enn tidli
gere for a ile kva litet er, m en forel0pig 
ha r det ikke gitt utslag i bedre priser. 
P a innla ndsma rkedet har Hydro skuf
f et , m ens vi imidlertid h a r oppna dd 
fremgang pa a ndre felter. Svendsen 
oppfordret sterkt til fortsa tt kvali
t ets0kning og papasselighet fra a ile 
opera t0rer. 

Kjell Hilma rsen orienterte deretter 
om mannskapssituasjonen , hvor vi 
h a r h a tt en 0k ende a vgang fra april. 
Situa sjonen i 0yeblikket k a rakteri
serte ha n som svrert vanskelig m ed 
stor belastning pa de f a ste m annska 
per, srerlig hva angar opplrering. 
L :zmns- og Samarbeidsutvalgets inn
stilling om effektivisering av opp
lreringen og godtgj0relser til de fa ste 
mannsk a per for forestatt opplrering 
er k la r til a bli sa tt ut i livet , og Hil
m a rsen ha pet a t a ile ville f0lge godt 
opp i dette a rbeid. Situasjonen frem
over a ret betraktet ha n som bekym
ringsfull , idet vi og sa vii f a en a vgan g 
pa 35-40 m ann som f0l ge a v r edu-
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ser t pensjonsalder fra n este a r. Til 
tross for et m eget stramt arbeids
m a rked er det i siste 1 % m a ned tatt 
inn 100 nye m edarbeider e inklusive 
ferieavl0sere og fe riehjelpere. 

Erling Dyblie orienterte om stigen
de svensk e priser pa kraftliner , noe 
som k a n vrere et signa l om mulig
hetene for bedre priser og sa pa andre 
kva litet er. Hjemmeforbruket i USA 
s tiger og ek sporten derfra blir sa le
des mindre. Vi h a r innkj0pt m asse til 
bmk fra m til ferien til brukbar pris. 

F or 0vrig orienterte Dyblie om at 
kostna dene generelt stiger jevnt og 
sikkert. 

P a sp0rsma l fra Arnfinn Knutsen 
om hvorda n va nnstanden er i Jons
vatnet i forhold til i fjor, ble det svart 
a t vannsta nden er normal etter a rs
tiden og at det er riktig a kj0re kraft
stasjonen. E .verk et h a r va lgt Bra ts
berg-alterna tivet, slik a t det om 3 ars 
tid vii vrere drikkeva nnstunnel fram 
til Jonsva tnet . 

Erling Wiik etterlyste hvordan det 
gar m ed sp0rsma let om a vsug pa 
Printer -Slotter -m askinene. 

0 ist ein Saksvik sva rte a t det er 
innhentet a nbud, og m a n vii fors0ke 
a fa fra m en l0sning sna r est. 

2. R egnsk ap for 1971. 
Tor Schjetne orienterte om r egn

skapet for 1971 og utviklingen hittil 
i a r . Orienteringen ble tatt til etter
r etning. 

3. Or i ent ering om boli gpr osjektet 
pa R eppe. 

E r ling Dyblie g a en fyldig oriente
ing om tomte- og boligsituasjonen , og 
minnet om den vansk elige situasjon 
de kommunale myndighet er h a r satt 
bedriften og dens a nsatte i de sener e 
a r , ved de r eguleringsbestemmelser 
som er lagt pa var e omra der . Hva 
a nga r det frig jorte a r ea l pa R eppe 
ha r kommunen fremdeles ikke mak
tet a f 0re fra m den nye va nnlednin
gen, som er en forutsetning for a 
bygge ut feltet. Kommunen h a r imid
lertid forespeilet a a vsette penger pa 
neste a rs budsjett , slik at arbeidene 
k an komme i gang til vinteren. 

I m ellomtiden ha r bedriften fatt 
utredet fl er e byggealterna tiver for 
feltet . Det er n a bypla nra det som rna 
ta stilling til disse. De kostnadsover-



slag som hittil er utf0rt fra kommu
nens s ide har vist behov for store 
g runnlagsinvest eringer, srerlig som 
f0lge av at kommunen vii Iegge en 
bred tilf0rselsvei til fremtidig bebyg
gelse innover R eppepla taet. Veien vii 
i tilfelle ga rett gjennom vart felt, og 
bedriften ser det som svrert urimelig 
at omkostningene m ed veien i tilfelle 
ska l belastes va rt felt. 

Dyblie orienterte videre om de pro
blemer det er m ed a kunne realisere 
byggingen til priser som er overkom
m elige for den enkelte. I samra d m ed 
fagforeningen er man kommet til at 
husleiene ikke kan komme over ca. 
kr. 500,- . Block W a tne utreder for 
tiden hvilke muligheter det e r for 
bygging til en lavest mulig kostna ds
ramme og eventuell bruk av egeninn
sats for den enkelte. 

4. Kontroll av innkj0pt makulatur. 
F eder Myhre h a dde a nmeldt sp0rs

m a l om hvorledes kontroll for mottak 
a v makula tur foregar . 

Erling Dyblie redegjorde for a t 
m engden av m akula tur har 0ket vold
somt, og det er lagt stor vekt pa a fa 
system over mottaket. Fra papirinn
samlingen sk a l all m akula tur komme 
i ba ller m erk et m ed kvalitet og vekt. 
Makula tur som k ommer m ed jern
banen veies, og biler som kommer 
med m a kula tur skal kj0res over 
stadsvekten . Adreseavisen leverer na 
ogsa pa pa ller som sk a l vrere veid. 
Likeledes skal na ogsa hullkort !eve
r es veid pa paller. Dyblie oppsum
m erte m ed at vi ha r a rbeidet oss mot 
enhetslaster med skikkelig m erking 
a v opprinnelse, kva litet og vekt. Ma 
kula tur ska l lever es i a rbeidstiden til 

m asselageret , og det sk a l fore ligge 
vektseddel f0r vi godtar fakturaen. 
En rekke stikkpmver pa vekten h ar 
vrert foretatt av bedriften uten at det 
har vrert pavist feil. 

F eder Myhre opplyste a t det blant 
a nsa tte verserer historier og rykter 
om da rlig kontroll ved mottak av ma
k ula tur. 

Gunnar Borhaug t ilf0yde til Dyb
lies redegj0relse a t vi fra a ile st0rre 
!everand0rer har foretatt tilfredsstil
lende stikkpmver . En levera nd0r har 
imidlertid fortsatt kommet m ed m a 
kulaturen upresset og uveid, til tross 
for a t avta len er a ga via presse i 
Trondheim. Dette forhold har ikke 
vrert i orden, og leveransene h a r kom
met til a ile d0gnets tider. Som f0lge 
av dette er det na a bsolutt satt en 
stopper for denne !everand0ren m ed 
m elding til produksjonen om a t leve
ring etter kl. 15.00 skal vektkontrol
leres og avtales m ed ingeni0r Ekker 
eller Borha ug pa forha nd. I motsatt 
fa ll skal det ikke tas imot. 

5. Eventuelt. 
Arnfinn Knutsen a nmodet bedriften 

om a se pa om noe k a n g j0res med 
parkeringsplasser, hvor det blir store 
vannda mmer nar det er n edb0r. 

F eder Myhre spurte om bedriften 
fo rtsatt vii a nmelde k a ndidater til 
m eda lje fo r lang og tro tjeneste. 

Hilma rsen sva rte at det ikke er 
endr inger i denne fremgangsmate, og 
at bedriften i l0pet av h 0sten vii an
m elde eventuelle k a ndidater t il ba de 
H . M. Kongens fortjenstmedalje og 
m eda ljen for lan g og tro tjeneste. 

M0t et ble hevet kl. 21.00. 
K. H. 

ORIENT ERING FRA L0N N S - OG 
S A M ARBEIDSUTVALGET CLSU) 

I !0pet av 1. h a lva r i a r har utval
get gjennomf0rt f0lgende arbeider: 
1. Efektivisering av opplceringen av 

dr·iftsperson ell . 
Utvalget h a r vurdert a ile sider av 

va r opplreringsvirksomhet og Ievert 
sin innstilling om hvorledes opplrerin
gen rna legges opp i tiden fremover 
for a bringe denne under full kontroll 
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og gj0re den sa eff ektiv som mulig . 
Innstillingen er na godkjent av le

delsen i bedriften og fagforeningen , 
og sendes i disse dager ut for iverk
settelse. Dette vii si at det n a er truk
k et opp en ramme for opplrerings
virksomheten hvor det er bestemt 
hvilke opplreringsprogrammer og ru
tiner som skal uta rbeides, hvorledes 



opplreringen skal forega og hvem som 
er a nsvarlige for g jennomf0ringen . 

Var opplreringsvirksomhet vii etter 
dette omfatte skikkelig mott ak else 
og oppf0lging a v nya nsatte, omfat
t ende introduksjonskurs og videre ori
enteringskurs, g rundig f0rstegangs
opplre ring i arbeidet, samt progra m 
mer for videre opplrering. Detaljene 
i de forskjellige opplreringsprogram
mer er det na de ansatte i a vdelingen e 
og de respektive a nsvarlige for opp
lreringen i avdelingene som skal ta 
seg av. Eter LSU's mening vii det 
naturlige vrere at de ansvarlige for 
opplreringen i avdelingene utarbeider 
forslag som beha ndles i avdelingsut
va lgene. 

A ile programmer sk a l vrere ferdige 
til a tas i bruk innen a r ets utgang, 
hvilket betyr at opplreringssp0rsm a 
let er gitt h0yest e prioritet i t iden 
fre1nover. 

Innstillingen omhandler videre hvor
ledes a ile de som forestar opplrering 
av andre skal godtgj0res for dette. 
Det er fastsatt en bestemt undervis
ningstid for a ile jobber i bedriften. 
Undervisningstiden er m ent som den 
tid som vii m edga til ren undervis
ning i jobben og som det skal betales 
opplreringsgodtg j0relse til «onkelen » 
for . ( «Onkel» er den arbeider som 

Lift om 
RASK og ROT 

Sa vidt vites vii nedenstaende sak 
bli t a tt opp i bedriftsutva lget ogsa, 
sa na r dette leses vii vel ba de sak en 
og bedriftsledelsens svar vrere kjent 
for de fleste. Men det har vel ingen 
ting a si a t vi i tillegg n evner det her 
i R a nheims-Nytt, da vi vet a t det er 
m a nge som ha r t enkt pa dette. 

Det g jelder anledningen, eller ret
t er e sagt m a ngel pa a nledning til a fA 
t0mme !itt rask og rot pa bedriftens 
fyllp lass nord for idrettsplassen. Mu
ligheten for s likt i dag er jo h elt null. 

N a forstar vi i noen grad hvorfor 
det sies nei. Det er vel frykten for at 
det k a nskje vii bli en nrermest ukon
trollert t0mming, m ed sleng ing av 
rask og g jenstander og ting rundt 
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forest ar opplreringen pa a rbeidsste
det ). S t0rrelsen a v godtgj0relsen blir 
fast satt av bedrift og fagforening sa 
snart som mulig, og trer i kraft sa 
snart avdelingen far i gang kontrol
lert opplrering i henhold til innstillin
gen. Innstillingen sendes i dise dager 
ut til a ile ledere og tillitsm enn, og blir 
dessuten a finne pa a ile spiserom. 

2. Lcmnshannoniser-ing . 
Utvalget ha r a llerede rukket a be

ha ndle dette omfa ttende problem
kompleks sa la ngt som til a ha uta r
beidet et fore l0pig forslag til 10nns
k lassesystem. Det vil si et system 
hvor a ile stillinger l0nnsmessig er ba 
la nsert i forhold til hverandre etter 
ansvar og krav i stillingene. 

Nrermere orientering om system et 
vii bli utsendt i l0pet av en maneds 
tid. 

Neste et appe som LSU na tar fatt 
pa, er a se h vorledes vare navrerende 
l0nns- og produktivitetssystemer pas
ser inn i dette og hvilke forandringer 
som ma gj0res. Utvalget vii forsere 
dette arbeid, m en a ntar a t h0sten vii 
medga f0r noe fors lag k a n foreligge 
om disse vanskelige og omfattende 
sp0rsmal. 

Lczmns- og Samar·beidsutvalget. 

omkring, a t m a n legger fra seg saker 
som fremmer rotteplage osv. 

Slik rna det selvsagt ikke bli. Tra 
fikken m a reguleres, ellers vil det ikke 
ga, og vi ser oss h eldigvis i stand til 
a bidra m ed et fors lag til l0sning. 

Fyllplassen apnes for bedriftens 
ansatte en eller to dager i m a neden 
for henleggelse av rot og r ask fra 
loftsryddingen og som ellers ikke gar 
ned i den kommuna le sopt0nnen. Det 
plasseres en myndig mann pa t ippen 
som dirigerer den tra fikken som m a t
t e forekomme, kontroller er at det 
ikke t0mmes ting som gir anledning 
til rotteinvasjon, og som ser til a t alt 
blir lagt fra seg pa riktig og a nvist 
sted. 

Om jeg sa ma si det selv, h err 
r edakt0r, sa synes jeg faktisk at dette 
h0res bra ut. 

aw. 



BES0K HOS oss 
Torsdag den 31. a ugust hadde vi 

storbes0k. Det va r forbundsstyret i 
N orsk Papirindustriarbeiderforbund 
~om kom innom, invitert av bedriften . 

H ensikten m ed bes0k et h er i Tmn
delag va r a se og sette seg inn i de 
lokale forhold som en del a v deres 
«undersatter»» her oppe lever og vir
ker under . De hadde tidligere under 
turen bes0kt Salsbruket Tresliperi i 
Nord-Tmndelag. 

Forbundsstyremedlemmene ha dde 
ogsa s ine fruer m ed, og det var sale
des en t a llrik forsamling som klokken 
10 om formiddagen ble 0nsket vel
kommen til bedriften av personalsjef 
Kjell Hilmarsen. R a nheim Arbeids
mannsforenings styre var ogsa til 
stede. 

Fordelt pa fire grupper besa m a n 
deretter bedriften. Etterpa serverte 

bedriften kaffe og snitter oppe i ho
vedkontorets spisesal. H erunder ga 
Hilma rsen en orientering om fabrik
ken, F agforeningens form ann, F eder 
Myhre orienterte om foreningen og 
dens virke. Forbundets formann, Olav 
Bratlie, t a kket til slutt bedriften for 
innbydelsen og m ente a t bes0k et hadde 
gitt et godt og g ivende inntrykk. 

Til s lutt b0r nevnes at forbunds
styret under omvisningsrunden ble 
mektig imponert a v var bedrift. Is£er 
av den store og avanserte foredlings
g rad a v papiret som etterhvert er 
blitt utviklet hos oss. Det var h el 
samstemmighet om at R a nheim P a 
pirfa brik er en bedrift med framtida 
for seg. Og det m ener vi som jobber 
her ogsa. 

aw. 

Formannen Norsk Papirindt~striar beiderforbund, Olav B Tat lie, og personal

sjef Kjell Hilmarsen, ser ut t i l a vcere enige om at «uten mat og drikke - -» 

14 



f-1 
01 

F oTbu ndsstyTem edlemmeT m ed sine Tespektive, blandet m ed Ranheims-ansatte, 
ta1· t il seg j0cle 
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H er synes clet 7dart hva nestfor

mannen i «Papin >, Hauge, og ove1·

ing. M0ller ved R.P. gar· inn foT: 

K ommer clet problerne1· skal v i 
l0se dern! 

Nedenjor: 

Fl0nes (t.v.) i sarntale m ed Hauge, 

rnens to r epresentanter fra Borre

gam·cl og en fra Ranheirn lytter. 



SAMARBEIDET STYRKES 
Avdelingsulvalg opprellcs i aile avdelinger 

Fra september m a ned er h ele 9 av
delingsutvalg kommet i virksomh et 
ved bedriften . Dermed apnes igjen 
mulighet ene til a utvikle og pra k ti
sere et reelt sama rbeid m ellom ledelse 
og ansatte p a det arbeidsted den en
kelt e h a r i bedriften . 

Av de retningslinjer som er uta r
beidet for utvalgene skal vi m erke oss 
a t utva lgen e k a n beha ndle a ile sp0rs
m a l og problem er som a ngar avdelin
gens virksomhet, bor tsett fra rene 
l0nnssp0rsmal, som behandles av fag
forening og bedriftsledelse. 

Hvert ha lvar vii det bli h oldt en be
driftskonfera nse hvor samtlige med
lemmer fra avdelingsutvalgene og 
bedriftsutvalget kommer sammen. 
Man vii her dmfte avdelingsutvalge
nes arbeid samt orienter e om og 
dr0fte den ventede u tvikling for be
driften i tiden fremover. 

Like ledes m erker vi oss a t det ba de 
hva a ngar sak sbehandlingen og m0te
virksomheten er inna rbeidet sikker-

hetsventiler i retningslinjene, som 
skal sikre en st0 og sikker kurs uten 
grunnst0tninger. 

Det vii vel enna i lang tid vrere 
t vilere og sk eptikere til den samar
beidslinje som fagforening og be
driftsledelse har gatt sa sterkt inn for 
og som man h ar fors0kt a utvikle de 
senere ar. 0nsker man a bedr e a ile 
de forhold man i dag mener det er noe 
galt med, eller som k a n g j0res bedre, 
ma m a n utvilsomt innse at det kun er 
i et nrert samarbeid m a n v ii finne 
l0sningene. 

T vilerne rna fa det helt klart for 
seg at bedringer av den enkeltes k a r 
og trygghet pa arbeidsplassen og der
med hele bedriftens videre utvikling, 
rna bygges pa sam arbeid m ellom le
delse og a nsa tte. L a oss hape a t v i 
fortsatt evner og lykkes i a utvikle 
dette samarbeid, og Ia oss hilse av
delingsutvalgene velkommen som et 
vil<tig ledd i disse bestrebelser. 

K . H . 

A VDELINGSUTVALG 
Retningslinj er for avdelingsutvalgene 

ved A .s Ranheim Papirfab rik 

1. Antall utvalg og samrnensetning. 
Det opprettes 9 a vdelingsutva lg ved 

A /S R a nheim P apirfabrik m ed fel
gende fordeling og sammen setning: 

Avdeli ng 

Cellulosea vdelingen 
Hoveda vdelingen 
E-avd. og Sa len 
Gummieringsavd. 
Sekkefabrikken 
B0lgepappa vdelingen 
Mek. verksted 
Bygningsa vdelingen 
Tra n sporta vdelingen 

A n tall repr. tanter 
Arbe ide re Bedrift 

4 3 
6 4 
6 4 
3 2 
4 2 
4 2 

K l. styr et 4 
3 3 
3 3 
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2. Utvalgets ledelse og forhold til 
av delingsledelse og bedriftsutvalg. 
a) U tva lget ledes av en forman og 

en sekretrer som velges blant u t 
valgets medlemmer . Formannen 
velges vek selvis fra ledelsens og 
de ansattes r epresenta nter. N a r 
en representant for avdelings
ledelsen er formann, skal de a n
satt e ha sekretreren og omvendt. 

b ) Utvalget sk a l inn en s itt arbeids
omrade fungere som radgivende 
utvalg for avdelingens a nsvar
lige ledelse. B edriftsutva lget og 
bedriftsledelsen k a n forelegge 



spesielle saker for a vdelingsut
va lget . 
Avdelingsutvalget skal avgi rap
port om sin virksomhet til be
driftsutva lget en gan g pr. h a lv
ar. Klager pa beha ndling av sa
k er , m0tehyppighet e. lign. fra 
en a v partene i et avdelingsut
valg, k a n fremmes for bedrifts
utvalget. 

3. Utvalgets m edlemmer sk a l g jen
nom samarbeid virke for en m est 
mulig eff ektiv produksjon og for 
st0rst mulig trivsel i egen avdeling. 
Med dette for 0ye k a n utva lget bl. a. 
behandle: 
a) Avdelingens og bedriftens 0ko

nomiske og produksjonsm essige 
stilling . 

b) Effektiviserings- og rasjona li
seringstiltak i avdelingen . 

c) Vedlikehold og utnyttelse av 
maskinene i avdelingen . 

d) Kontroll m ed kva litet og ut
skudd i avdelingen . 

e ) Bem a nningspla ner i avdelingen . 
f) Opplre ringssp0rsma l i avdelin

gen. 
g) Heise- og sikkerhetstiltak i av

delingen. 
h ) Velferdstiltak i avdelingen. 
i ) Sp0rsma! som angar avdelingens 

virksomhet, endringer i produk
s jonsopplegg og m etoder , pro
duksjonsutvikling, samt planer 
med hensyn til driften i den 
nrermeste fremtid. 

j ) Saker forelagt fra bedriftsutva lg 
eller bedriftsledelsen som a ngar 
avdelingens virksomhet. 

4. Sak sbehandling . 

N a r avdelingsutva lget ha r a vgitt 
utta lelse i en sak, skal avdelingsle
delsen beh andle sak en sa snart som 
mulig og gi utvalget underretning 
om avgj0relsen . Er saken ikke a v
klaret innen annet utva lgsm0te et
t er utva lgets behandling, skal avde
lingsledelsen g i en sa full stendig 
orientering som mulig om hvor 
la ngt saksbearbeidelsen er kommet 
og om n a r endelig avgj0relse kan 
ventes. 

5. M0teviTksomhet. 

Utva lget holder ordinrere m0ter sa 
ofte partene er enige om det og 
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minst en gan g pr. m a ned. Hvis for
m annen og sekretrer en er enige om 
a t et m0te ikke er n0dvendig, k an 
dette sl0yfes. Sakslist e til m 0tene 
utarbeides av formannen og sekre
t reren i f ellessk ap, og gj0res kjent 
for m edlemmene minst 3 dager f0r 
m 0tet sk a l holdes. 

6. M 0teTe feTate1·: 
a) Det skal f0res referater fra ut

va lgets m 0ter . R efer a ten e skal 
inneholde de sp0rsmal som er 
dr0ftet og de utta lelser m an er 
kommet fram til. 
R efera tene sk a l sendes t il hver 
av bedriftsutva lgets m edlemmer 
samt til hvert m edlem i eget 
a vdelingsutva lg. 

b) En gang pr. ha lvar innka ller be
driftsutvalget til en bedriftskon
feranse hvor samtlige m edlem
m er av bedriftsutva lget og av
delingsutvalgene m0ter. Be
driftsledelsen gir pa dise m0ter 
orientering om bedriftens situa
sjon i tiden fremover, og de for
skjellige utva lgs vider e a rbeid 
dmftes. 

7. GeneTelt. 
For a vrere sikret en m est mulig 
sakkyndig beha ndling av de enkelte 
saker, har utva lgene a nledning til a 
innka lle personer utenom m edlem
mene til utva lgenes m0ter for a g i 
utredninger om spesielle sp0rsmal. 
Formann og sekret rer i utva lgen e 
k an ogsa bli enige om a innka lle til 
st0rre m0ter innen de respektive 
avdelinger for informa sjon . 

En innskutt berneTkning m· det 
rneste en mann lwn g.irJTe seg hap om 
a pTest eTe unde1· en samtale m ellorn 
to kvinneT. 

Der Stern 

A leve faT seg selv eT en sykdom. 
Egoisme e1· Tust pa peTsonligheten. 

Victor Hugo 

Uanset t hva sorn elleTs fm·eT til 
luftf01"UTensning, Sa 81" det absolutt 
ikke jTedspipen. 

Bill Copeland 



Pensjonsalderen 

P ensjonsa lderen i folketrygden set
tes ned fra 70 til 67 ll.r med virkning 
fra 1. januar 1973. Dette r eiser m a nge 
tekniske, juridiske og administrative 
problem er for vll.re myndigheter, som 
for tiden arbeider p ll. spreng for ll. fll. 
frem endelige instrukser og direkti
ver. Likevel vil vi m ed dette fors0k e 
ll. g i orientering om hovedpunkten e i 
endringene, og heller f0lge p ll. m ed 
flere orienteringer senere nll.r de n0d
vendige regler for praktisering av 
lovendringene er ferdige. 

Under beha ndlingen av endringene 
i folketrygden har det vrert forutset
ningen a t det skal finnes frem til en 
ordning som gir a rbeidsta k erne rett 
til ll. fortsette i a rbeid etter 67 ll.r p ll. 
visse vilk a r. De sp0rsmll.l som r eiser 
seg i denne sammenheng har vrert be
handlet av en komite. De forslag ko
miteen har kommet m ed innebrerer 
en r ekke endringer i a rbeidervern
loven, og vil bli avkla ret ved beha nd
ling i Stortinget i h 0st. 

For arbeidstaker e i a ldersgruppen 
64- 67 a r likestilles pll. visse vilka r 
a lderssvekkelse m ed sykdom nll.r det 
g jelder r ett til uf0repens jon. 

Vi fll.r m ed a ndre ord en ordning 
hvor pensjonsalderen er 67 ar, men 
hvor man ha r muligheter t il ll. trekke 
seg tilba k e noe tidligere som f0lge av 
a lderssvekkelse, og a nledning til fort
satt ll. ha arbeid frem til 70 ll.r. 

Den som ha r fylt 67 a r, men ikke 
70 a r k an ta ut alderspens jon etter 
0nske. Benytter m an sin rett til a l
derspens jon k a n man inntil 70 ll.r t a 
ut gradert pens jon m ed ~ , lh, %, eller 
hel pensjon. R etten til a ta ut a lders
pensjon er likevel begrenset i forhold 
til vedkommendes ervervsinntekt , slik 
a t vedkommende ikke kan t a ut sll. 
stor del a v pensjonen a t a lderspensjon 
og ervervsinntekt tilsammen oversti
ger 80 % av tidligere ervervsinntekt. 
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og lolketrygden 

Den som ikke tar ut h el pensjon fra 
fylte 67 ar, vil fll. et ventetillegg for 
den del av pens jonen som ikke tas ut. 
Ventetillegget kommer til utbeta ling 
fra det tidspunkt h el pensjon tas ut , 
senest ved fy lte 70 ll.r. Ventetillegget 
skal utg j0re %, % a v den til enhver 
tid l0pende egenpensjon (grunnpen
sjon og t illeggspensjon ) multiplisert 
med det antall h ele k a lendermll.neder 
etter fylte 67 ll.r vedkommende har 
ventet m ed ll. ta ut pensjon. R egnet 
etter g jennomsnittlig levealder vil den 
som tar ut sin pens jon fra fylte 67 ll.r 
fa utbetalt noenlunde samme total
bel0p som den som venter m ed a t a 
ut s in pensjon m ed ventetillegg. 

Den brutto pensjonen som vedkom
mende har r ett til fra fylte 67 a r be
stAr som eller s av g runnpensjon, til
leggspens jon, tilleggspensjon ogfeller 
srertillegg og kompensasjonstillegg, 
samt eventuell e fors0rgingstillegg for 
personer under 17 ll.r. P ensjonen be
regnes pa grunnlag a v trygdetid og 
poengopptjening til og m ed fylt e 66 ar. 

F or den som fortsetter i arbeids
livet etter fylte 67 ll.r, blir det fortsatt 
a dgang til a opptjene pensjonspoeng 
til og med det ll.r vedkomm ende fyller 
69 ar. Ved fylte 70 ll.r vil da den 
a lde r spensjon som ble fastsatt ved 67 
ar, bli omregnet og opptjente pen
s jonsrettigheter m ellom 67 og 70 a r 
vil bli tatt m ed. 

Medlemsavgift av pensjonsgivende 
inntekt skal fortsatt bet a les sa lenge 
vedkommende har ervervsinntekt , dog 
h0yst ut det k a lender a r ha n fyller 69 
a r. Arbeidsgiveravgift betales ogsll. 
for arbeidstaker som er over pen
sjonsa lderen. 

Uf0repens jon, etterlattepensjon og 
yrkesskadepensjon ytes ikke etter 67 
ar, idet man fra da av blir berettiget 
til a lderspensjon. 

K.H. 



gikk av stabelen tirsdag 22. a ugust. 
Vi ha dde hverken benyttet oss av 
Vassmo eller noen computer for a 
fastsette dagen , m en t il tross for det 
g ledet solen oss m ed sitt nrervrer h ele 
turen til ende. 

Kanskje var vi m er a vhen gig av 
vreret enn vanlig akkurat i a r, fordi 
vi skulle raste i friluft flere ganger 
underveis. Det ville derfor vrert til 
liten tr0st a t vi skulle fa «en dag i 
m a rra ». 

Nok om det - under solglad him
me! gikk turen ut i «skov og mark» 
g jennom Orkang er , over H emnekj0-
len til Kyr ksreter0ra . 

Etter en kortvarig strekk pa bena 
ved F a nnrem tok vi var f0rste rast 
med k affe og hjemmebak st pa S0-
vassli Ungdomssenter. Vi var knapt 
kommet inn i det tid ligere turistho
tellet f0r Dahl0 spilte opp pa drag
spelet med vuggende valsemelodier. 
Fordrevet av koffe in og musikk for
svant a ll st0lhet etter bussturen, og 
pa veranda og tun gikk dansen m ed 
zpreke pensjonister som akt0rer. 

Andre valgte a spasere !itt omkring 
i solskinn og gudbenadet na tur. 

N edenfor ungdomssenter et Jigger 
Sovatnet - en perle i la ndskapet . 
Slwgkledte nes og h a lv0yer stikker ut 
i va tne t og bryter ensformighet en -
skaper liv og variasjon. 

Rundt Jigger vidder og fj ell som 
k a n stille ba de sommer- og paske
turistens tra ng til naturopplevelse. 
Det er i grunnen ikke sa m erk elig a t 
Sovassli er blitt kanskje det m est 
populrere utfartssted i S0r-Tmndelag 
og ha r inspirert sa m angen hytte
bygger til dad. 

Vi dro videre vestover la ngs Vassli
vatnet cg elva S0a, og snudde nord 
ved Rovatnet. P a 0stsiden av vatnet 
Jigger Rokollen, et fj ell som stuper 
loddrett ned i b0lgen e og virk er tru
ende pa vrerharde dager. Om denne 
gar det sagn at fj ellet skal rase ut pa 
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en julekveld. Dett e skal v rere en straff 
for a t bygdefolket forviste ei tater
](jerring . Og Kyrksretemra - som 
Jigger for enden av vatnet - vii over
svommes. 

Vel - det er lenge til jul, og i dag 
er det vi som invaderer «0ra » - en 
mye hyggeligere oversv0mme!se om 
vi skal si det selv 

Ga mle sagn k a n ikke t a m a tlysten 
fra oss, og pa stedets st0rste et a blis
sem ent inntar vi middag , k affe og 
bl0tka k e uten redusert appetitt . 

Hilmarsen orienterer om a lt det nye 
som er skjedd i konsernet siden sist 
og bringer en hilsen fra bedriftsledel
sen til pensjonistene. Og ingen har 
noe imot a t han til slutt lover ny tur 
til neste ar. 

E llers er Tormod Barsta d Ieder av 
a llsang og ansva rlig for h0y stemning 
under middagen. 

Etterpa bes0k er vi Falk Sko og ser 
hvorda n skist0vler !ages. Noen benyt
ter a nledningen til a se seg om pa 0ra, 
der gamle, sma hvitmalte trehus ska 
per s0rlandsidyll ved enden av en sol
glitrende fjord . 

P a hjemturen bes0ker vi Vinjefjor
den m ed sin storslatte vestlandsnatur 
- en lan g fjordarm som strekker seg 
innover i landet m ed h0ye og steile 
fjell pa sidene. 

Siden stopper vi enda en gang pa 
Hemnekj0len, og til trekkspilltoner 
nyter vi m edbrakt i skatteklasse 0 og 
1 m ens vi tar f a rvel m ed fj ellet for 
denne gang. 

Vel hjemme k a n s0ster Ragnhild 
bidra m ed enda et moment til en vel
lykket tur - en ua pnet m edisinveske. 

ViTkeli g ungdom eT en egenskap vi 
jli!Tst kan oppna med aldeTen . 

J ean Cocteau 





PENSJONIS"£ENE v ARE 
J eg har a lltid likt a ha kontakt 

med vare pensjonister. Man k a n ofte 
fa inntrykk av at pensjonistene er 
like interessert, ja, i mange tilfeller 
mer interessert i bedriftens ve og vel 
enn vi som er i arbeid. 

Det hyggeligste a v a lt er a t de a ller 
fleste er tilfredse og synes de h a r det 
bra pa a lle mater . I var store pens jo
nistfa milie, som er pa godt over et 
hundre personer , ha r vi en ganske 
god ford eling a v ektefeller - enker, 
enkem enn og enslige ugifte. 

P a va r siste pensjonisttur kom jeg 
i sna kk m ed disse staute kvinner og 
menn, og jeg stilte en del sporsmal, 
som de var svrert villige til a sva re 
pa. Selvf0lgelig va r det delte menin
ger om sak er og ting, og det skulle 
bare m angle. 

Da dette ikke var noe personlig 
intervju, m en nrermest koseprat i 
grupper, nevnes ingen ved navn. 

H er er noen av sp0rsmalene : 
1. H v oTdan l ikeT du deg som p ensjo

nist ? StTekkeT p ens jonen til ? 
De fleste liker seg godt. Noe urett
ferdighet va r det enighet om a t det 
er, da ikke a ile far like meget. For 
eks. brenselsbidrag, fri lege og m e
disin osv. 

2. ET deTe opprneTksorn pa at det eT 
rnye i dag som p ensjonistene kan 
s0ke om hjelp ti l, og om hvem deTe 
skal henvende deTe til toT veiled
ning og hjelp ? 

80 dT: 
Anton Moen 
Joha n P . Bremseth 

28/7 - 72 
7/11-72 
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E tter svarene a domme var dette 
nytt for m ange, men dette rna dere 
sette dere bedre inn i og pmve de 
muligheter som finnes. 

3 . E1· clet stoTe foTandTingeT i den dag
lige 1·ytme etteT deTe eT blitt p en
sjonisteT, og ha1· deTe klaTt ornst i l
lingen ? 
Det var tydelig a t de fleste ha dde 
forberedt seg pa pensjonsalder en -
og godt er det. 

4 . H va m eneT deTe om ungdornmen av 
i dag ? 

Samstemmig: Vi forstar ingen ting . 

5. D eTe haT gjennom et langt l iv gatt 
til valguTn ene utTolig mange gan
gm·. Skal deTe stemme den 25. sept., 
og bli1· det da ja elleT n ei til EF ? 
J a, dette var et va nskelig sp0rsmal, 
m en st emme skulle de fleste , og jeg 
til later meg a si : Stem ja! 

6. F'0lgeT deTe m ecl i oljepo litikken ? 
J a, og vi ha per a bli oljesjeiker a lle 
sammen! 

7. L eseT deTe Ranheims-Nytt ? 

J a, fra perm til perm. Men mange 
av oss har f a lt m ellom to stoler og 
fa r ikke tilsendt bladet . 

J eg lovte a r ette pa dette, for a lle 
vare pensjonister skal ha R anheims
Nytt. 

75 aT: 
Kristoffer Joha nsen 
Leonard Wrernes 
Ole S. Barsta d 

70 dT : 
Ester Moe 

6o aT: 
Otto Hagen 
Jon Sivertsvik 
Arvid Gjengsto 
P a ul Punde 

so aT: 
Asmund Antonsen 
Odd H0yem 

TB 

13/9 - 72 
14/9 - 72 
12/12 -72 

12/11 - 72 

4/11 - 72 
26/10-72 

6/11 - 72 
16/11 - 72 

2/10-72 
2/11 -72 



Er Ranheim underutviklet omrade? 
Vanligvis var Ranheim f0r i tida 

betra ktet som stedet hvor folk t idlig 
var ute i startgropa med nye tiltak, 
bade pa det ene og det a ndre omra det. 
Det var sport og idrett, musikk og 
sang, foreningsliv, ja, kort sagt kul
turtiltak av mange slag. 

Hvorda n er det i dag? Begynner du 
a se deg om i nabolaget vii du kan
skje oppdage at nabostedene er be
gynt a ga forbi oss pa de fleste om
rader. 

Grunnen ? - Er stedspatriot ismen 
borte? A v R a nheim P apirfa briks 750 
ansatte er snart et fatall ranheims
bygger, og de utenbygdsboende h a r 
naturlig nok sine inter esser pa a ndre 
steder. Vi ma ogsa innr0mme at 
hjelpemidler for a utrett e noe effek
tivt er bedre i de flest e tettbygde 
~tr0k rundt oss. 

For a n evne noen ting: 
Tidsmessig forsa mlingshus er man

gelvare pa Ranheim. De flest e a v 
na bobygdene har samfunnshus som 
langt overgar det vi kan stille opp. 
Vi mangler spesialforretninger . En 
bokhandel k a n skaffe deg m a nge 
hj elpem at erialer. P a R a nheim k an du 
i dag, siden jernba nekiosken ble borte, 
ikke engan g sk affe deg en a vis uten 
a a bonnere. Vi rna til byen. Flere av 
na bobygdene har ogsa egen lokalavis. 
Noen vii k a nskje si at R a nheim ogsa 
har egne aviser , Menighetsbla det og 
R a nheims-Nytt. Slike trykksaker har 
ogsa vare n a boer . Vi far vel ogsa 
kj0pt Adresseavisen og Arbeider
A visa, m en vi! du skaffe deg dags
nytt fra andre la ndsdeler eller ut-

Form annens p lass 
Formannen har en n0kkelstilling i 

vernearbeidet , da det er han som har 
det daglige ansvar for sikkerheten 
for sine folk. 

Sa mmen m ed verneombudene st a r 
og faller vernearbeidet pa disse, og 
deres innsats k an a ldri bli for stor. 

Selv om formannen er hardt be
lastet i sin daglige job (alle m aser pa 
formannen )' m a h an t a seg tid til 
dette meget viktige a rbeid for a 
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la ndet, m a du til byen eller en nabo
bygd. 

Adgang til t elefon ha r lenge vrert 
util strekkelig, men dette er vel delvis 
var egen skyld. Vi ha r avskrekkende 
eksempel pa hvordan vi bevarer vare 
t elefonmuligheter (telefonkiosken ved 
Ra nheimsbrua). 

Nar det g jelder idrettsplasser er vi 
godt forspent, m en likevel er i et 
hvert fall ikke fotballen hva den var. 
A vrere pa toppen krever stor innsats, 
st0rre for hver dag hvis publikum 
skal slutte opp om den. 

Sa var det legesp0rsma let. Andre 
tettbygde str0k h a r bade lege og t a nn
lege, ja , like til legesenter. Vi ha r in
gen av delene. Der vil vel ogsa noen 
innvende a t vi har bedriftslege. Det 
h a r vi, og vi h a r kontrollunders0k el
ser som drives av R a nheim Sa nitets
forening , men ingen praldiser ende 
Ieger. Vi har h eldigvis ved iherdig 
a rbeid i skolestyret fa tt ig jennom en 
ordning m ed skoletannlege pa stedet, 
m en for a fa trukket en tann for 
resten av r anheimsfolket rna de r eise 
t il et a v nabostedene eller t il byen . 

P a musikens og sangens omrade 
holder en del ildsjeler ja nitsjar og 
sangkor i gang, men a f0lge m ed og 
holde niva er ikke lett . 

Na h a r ikke r a nheimsfolket vrert 
av dem som gir seg i f0rste omgang , 
og det tror jeg ikke de g j0r na heller. 
Men det k an vrere pa tide a g j0re folk 
i storkommunen oppmerksom pa a t 
vi er til, og a t vi ogsa vi! ha va r del 
av k a k a . 

B 

vernearbeidet 
skape sik re og gode forhold pa ar
beidsplassene. 

Det ligger ikke sa lite oppdragende 
a rbeid i a vrere forma nn, og vernear
beidet rna faktisk ga inn som en dag
lig rutine. 

I va r instruks star det bl. a . a t for
mannen minst en gang pr. maned 
sammen m ed verneombudet sk a l in
spisere sitt omra de, r apportere om 
eventuelle mangler og sammen m ed 



a vdelingssjefene s0rge for a t det som 
blir papekt blir r ettet pa . 

For a oppna a forebygge ulykker 
eller helseska der og skape et godt 
milj0, gode hygienisk e forhold og spe
sielt skape tTivsel p a a?·beidsplassen, 
for derved a fa en tilfreds a r beids
stokk, vil jeg nevne noen ting som 
k a n vrere til hjelp: 

1. H elt fra f0rste dag informere ny
ansatte om hvor viktig vernear
beidet er. 

2. Ved ordregiving Iegge spesiell vekt 
pa jobber m ed fa rlige fo r hold, hvor 
vi av erfa ring vet a t det lett k an 
skje en ulykke. 

3. Orden og renslighet pa hvilken 
som helst a rbeidsplass er f0rst e 
bud for a unnga ulykker . 

4. Oppdra sine folk til a holde orden , 
hver pa sin plass. Hvis m an g j0r 

dettc hver dag, t a r det som r egel 
ba re noen f a minutter. 
Det m a ik k e bli en regel a t det m a 
sk je en ulykke f0r m a n or dner opp 
i s;·dtt og lort, m en fjerner a lt over
f l0dig f ra a rbeidspla ssen sin, pus
ser og rydder opp. 

5. Sorge for a t verneinnretninger er 
pa plass og agiter e for bruk a v 
personiig verneutstyr. 

6. Dette m ed a verne sin a rbeidspla ss 
ma som a lt a nnet lre res og m a 
innpodes fra f 0r st e dag. 

7. I spesielle ting s0k e hjelp hos ho
vedverneombudet , eventuelt verne
leder, som a lltid st a r til disposi
s jon. 

Dette m ed a lrere opp folk i verne
a rbeidet er et la ngt lerret a blek e, 
men en ting er sikkert: Vi ha r a ldri 
lov t il a g i opp. 

V en~e ledeTen. 

Romantikken og EF 
D enne a?·t i lck el av H. M . eT ikke noe paTtsinnlegg i EF-clebat t en. A v g,iliJTelsen 

i sp0Tsm a let eT ldaTt naT det te leses, men den f i losojiske betTaktni ng som 
denne aTtikkel inneholdeT, lean lwnsk,ie vceTe med og g i en joTklaT·ing p a de 
stoTe men ingsmotsetn ing eT vi haT vceTt v itne ti l. 

Romantikk er et ord som i det 20. 
a rhundre ha r fatt et noe latterlig og 
mindreverdig skj rer over seg. Dette 
ska l imidlertid ikke skjule det faktum 
at roma ntisk e perioder a ndshistorisk 
sett a lltid ha r vrert m eget rike kul
turelt og h a r a vf0dt og ba net vei for 
nytenkning eller nyorientering innen
for den situasjon utviklingen har f0rt 
oss inn i. Hva er sa roma ntikk? 

A definere begr epet m ed fa ord la r 
seg ikke g j0re, m en derimot er det 
mulig a beskrive hvilke tanker det 
g enerelt sta r for og hva for utsla g 
disse t a nken e gir seg. Norma lt opp
sta r roma ntiske ideer i en periode da 
na turvitenska p og teknikk i lenger e 
tid ha r hatt en rivende utvikling. Et 
kara kteristisk trekk ved m ennesket 
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R ed. 

under en n a turvitenskapelig periode 
er at det i h0yere g ra d enn ellers 
f0 ler seg i st a nd til a l0se verdens og 
livets gat e, r elig ion og mystifisme m a 
vike plassen fo r en r ealistisk innstil
ling. Begr eper som Gud er noe fj ernt 
eller ek sist erer ikke. Mennesket ser 
ofte ingen g renser for hva det kan 
utr ette. Derfor s0k er det ogsa en vi
t ensk apelig forklaring pa verdens 
oppr innelse, og ser det som s in opp
gave a 10se a lle problem er ved sin 
intelligens. Den r ent f 0lelsesmessige 
side ved m ennesket kommer i bak
grunnen. Den innstilling eller det syn 
som r eager er imot og a n griper en slik 
t enknin g er i regelen blitt k a lt ro
m a nt ikk. Et a v grunnt rekkene ved 
roma ntikken er den oppfa tning at 



m ennesket ved a basere sitt liv pa 
naturvitensk apen e, ved a utvikle seg 
kun som intelligensm askin, ved a 
klumpe seg sa mmen i bysamfunn osv. 
- st a dig fj erner seg m er og m er f r a 
sin egentlige n atur. U rba niseringen 
g j0r m ennesket kunstig og 0delegger 
det. Derfor s0ker roma ntikerne ogsa 
ba kover i tiden etter s ine idealer -
bakenfor den t eknisk e utvikling som 
er skjedd - eller de s0k er h en til det 
i sin samtid som er ubemrt av den 
t ekniske utvikling. N a turen og r o
m a ntikeren f . ek s. er derfor ul0selig 
lmyttet sa mmen , og tilknytningen er 
st erkt r elig i0st preget. Gud er i en 
na turvitensk a pelig periode noe n0y
tra lt som eksist erer fj ernt ute i ver
densromrhet og ikke t a r del i verdens 
liv eller noe som ikke ek sister er i det 
hele t a tt. F or romantiker en lever Gud 
i og g jennom a lt og a ile, og eksempel
vis er h an hvert tre, hver blomst eller 
st ein ute i na turen. Mennesk et s kon
t a kt m ed naturen er derfor ofte knyt 
t et sammen m ed relig i0se lengsler , og 
blir derfor det samme som en kontakt 
med det g uddommelige. Etter roma n
tikerens oppfa tning lengter billedlig 
t a lt m ennesk et tilbak e til sitt t apte 
pa ra dis. Imidlertid ha r utviklingen 
i m a nge tilfeller fj ernet det sa la ng t 
fra en na turlig lykke a t det er umulig 
a finne tilbak e. 

Ut fra en slik t a nke finnes det der
for m ennesk egrupper som ha r bedre 
forutsetninger enn a ndre t il a bli na 
turlige og lykkelige og som derfor rna 
vies st0r st oppmerksomhet hvis utvik
lingen ska l snues. Ba rnet som enda 
ikke er 0delagt a v utviklingen tilh0-
rer en slik gruppe. Det samme g j0r 
na turinennesker som f . eks. bonden 
og fi$k eren . Sa nsen for na turen og 
det primitive, det r elig i0se og m yst
iske, det folkloristiske, det f0 lelses
m essige s rerpreg ved m ennesk et ba de 
som enkeltindivid og gruppem ennesk e 
tilta r . Det nasjona le og nasjona lt srer
preg h a r ogsa fa tt st0rre betydning 
i rom a nt isk e perioder . Sa mlet k a n en 
si a t interessen for det indre liv hos 
m ennesk et fa r st 0r re vekt enn den 
ytre virkelighet. 

Roma ntikerne ser a ltsa pa lykke 
som a vhengig a v mennesk et s natur 
ligh et og har en bestemt oppfa tning 
a v hva denne n atur herlighet best ar i. 
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I dag sna kkes det ofte om m enneske
lig trivsel i stedet for lykke. 

Etter krigen har norsk politikk -
r ent bortsett f ra utenrikspolitikken 
vrert p reget av 0konomisk t enkning . 
Man s ie r det vel ofte slik a t a ll poli
tikk i vart la nd har vrert en diskusjon 
om 0konomisk e virkemidler , m ens 
malet fo r samtlige pa rtier stort sett 
hele tiden ha r vrert h0yere levestan
da rd. 

I s lutten av 60-a rene ha r en kunnet 
m erke hvorda n en n y a ndsst m mning 
i tiden er i f erd m ed a da nnes. Denne 
st m mning ha r na mark ert seg sa 
st erkt a t den er t ydelig r egistrerbar. 
Den gir seg uts lag i a ng rep pa og 
proteste r m ot samfunnsutviklingen. 
Det er ikke t vil om a t stmmningen 
ha r et romantisk preg, m en den snur 
ikke ryggen t il sa mfunnet som tid
ligere, m en er mer inns tilt pa a 
blande seg m ed og pa virke andre 
st m mninger i tiden. Roma ntisk r a sjo
na lisme er k a nskje et bedre uttrykk 
for den. 

La oss g jennom ek sempler se pa 
hvorda n stmmningen t er seg. Student
uro verden over ha r sin dypest e for
kla ring i f0lelsen av relig i0st va kuum. 
Fordi studier og for skning ikke f0rer 
f rem til noen l0sning pa livets sta dig 
ubesvarte sp0rsma l, blir r esulta tet 
r ot10sh et og en m a n glende pla ttform 
a bygge tilvrerelsen pa. En del s0k er 
over i ek strem sosia lism e som r eli
gion . Mao, Che Guevara o. I. blir deres 
profeter. Andre s0k er over i sekterisk 
virksomhet , m ens de a ller fleste ba r e 
g ir uttrykk fo r det tomrom de f0ler. 

Hippies er ogsa et ek sempel pa 
opp r0r, og innenfor hippiebevegelsen 
ig jen oppstar fa na tisk e r elig i0se sek
t er. Men i det store og hele gir ikke 
s tr0mningen slike ekstreme utslag. 
Som vanlig n rer sagt er det ungdom
men som f0rer a n. Deres musikk i 
dag, popmusikken, bygger i s tort 
monn pa folkloristisk e m elodier og 
tonesammenhenger. For a ll a m eri
k a nsk musikk er g runnlaget enten 
negrenes gamle musikk, cowboyen es 
folk esanger , Rythme a nd Blues, Coun
try a nd Western. Blant r elig i0s ung
dom finner vi ogsa r ytmene og det 
folklori stiske som et st erkt elem ent, 
gospel, blues osv. gar ig jen i der es 
sanger. F olkevisesangen h ar ig jen 
fatt sin r enessanse. Da nsen h a r ogsa 



m er primitiv drag over seg og er ofte 
h entet fra gamle folkeda nser . Den 
fremsta r t emmelig forskjellig fra den 
skolerte selskapsdans. 

I kunsten eller s finner en m an ge 
drag av primitivitet , noe som i ekstre
m e tilfeller g j0r a t ba rn og aper h a r 
kunnet fremtre som kunstner e. 

F orsva ret a v na turen er blitt g i
gantisk etter hvert, og t eknifiserin
gen og industria liseringen a nses som 
na turens fiender . 

Interessen for den na sjona le frihet , 
selvstendighet og suverenitet 0k er . I 
Norge blir vi tradisjonelt lett f enget 
av slike ideer . Med den r askt 0k ende 
industria lisering vi h a r h att i Norge 
etter krigen er det kla rt a t r ekrut
t eringen til industrien i stort monn 
ha r foregatt fra jordbruk og fiske. 
Innflytterne slil.r seg ned i byene, m en 
det er a ltsil. tra disjonelt ikke industri
folk, m en ha r i s inn og skinn minst 
en fot i vil.r e gamle, tra disjonelle pri
m rernreringer og f0ler seg beslektet 
m ed disse. Likeda n har det r askt 
0k ende utdannelsestilbud som i dag 
n il.r sA a si a ile, bevirket a t vi ha r f il.tt 
h0yt utda nnede folk fra a ile k a nter 
a v landet helt fra den ytterste n akne 
0y. Derfor finner vi i dag en tver r 
politisk bevegelse som har sympatier 
for utka ntstr0k ene, b0ndene og fis 
k erne og som nrerer en viss r edsel for 
a t vi ska t m Atte r enonser e n il.r det 
g jelder vil.r suverenitet . Bevegelsen er 
ikke innstilt pa A vurdere ba re i kro
n er og 0re, m en s ikter like mye imot 
A Ia folk selv fa bestemme hvorda n de 
vil bo og hvorda n de vil !eve sitt liv. 
Ma n er ogsil. villig til A bet a le innen 
rimelighetens g rense for dette. Sa m 
funnspsykologisk k an bevegelsen for 
enklet forkla r es m ed a t sA ma nge i 
da g ikke h ar funnet seg til r ette i 
pressomra dene. De er ikke tra disjo-
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n elt bymennesker og nrerer sympatier 
for den livsfo r m som de ha r forlatt, 
m en som ikke ga dem tilstrekkelig 
h 0y levesta nda rd. Denne bevegelse el
ler str0mning nrerer r edsel for EF 
fordi et m edlem sk a p fryktes A m ed
f0re st rukturrasjona lisering i ma m
mutt-mil.lestokk. Riktignok t ror m a n 
k a nskje a t N orge vil kunne benytte 
sine egne virkemidler i sin 0konom
isk e politikk, m en dette spiller mindre 
rolle nil.r m a n ikke er enig i m a let . 
Strukturrasjonalisering i stor m ale
stokk best il.r i a trekke penger ut av 
omril.der m a n ikke ser noen fremtid i 
og A overf0re pengene til utviklings
omril.der . Ved m edlemska p i EF fryk
ter m an a t h ele denne strukturrasjo
na lisering far slike dimensjoner at 
m an ikke k an stoppe den om m an 
0nsk er det eller g j0re den smidig nok 
n il.r det g jelder om st rukt ureringer ved 
feilslil.tt politikk. 

Dette er et lite fors0k pa A r egist
r ere en tidsstr0mning som er begynt 
A g j0re seg g jeldende. Den baserer 
seg ikke ba r e p il. fornuft , m en h evder 
ogsil. f0lelsenes r ett og gir seg ofte 
f 0lelsesla dede utslag. Den er ikke 
knyttet til noen spesiell politisk grup
pe, selv om den nok i N or ge gir Sen
t erpa rtiet og ogsa Krist elig Folke
pa rti en viss frem gang . At stremnin
gen ha r m a rkert seg akkura t i sen ere 
Ar g j0r sp0rsmil.let om EF-medlem
sk ap vansk eligere enn man p il. for
hAnd skulle trodd. P a grunn a v a t 
st remningen er romantisk og r a sjo
na listisk p il. sa mme tid, h a r den sterk 
innvirkning p il. vil.rt syn i denne sak en. 

Dette som na er sagt betyr ikke 
noen stilling tagen til EF-sp0rsmil.let , 
m en er ba r e et fors0k p il. r egistrering 
av en faktor i EF-deba tten som vi 
ikke m il. overse. 

HM 
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12. november fyller Ester Moe 70 
a r, og det er nok da mange som 
gjerne vil hylle henne. Fru Moe er et 
meget varmhjertet m enneske, hun 
ha r et lyst sinn, og et elskverdig ve
sen som g j0r at de hun k omm er i be
mring m ed, lrerer a sette pris pa 
henne. 

Ester Moe er f0dt og oppvokset her 
pa Ranheim, nrermere pa P et ersborg, 
eller Da rellgarden, som den vanligvis 
het i gamle dager. Fra ungdommen 
av deltok hun i gardens sysler, noe 
som hun trivdes meget vel med. Da 
hun ble g ift med Arvid Moe, flyttet 
hun opp i «N yboligen, m en etter noen 
ar var familien a finne i Kroppan-

ar 
garden, som Moe overtok. Det nye 
vertskap ble snart et samlende midt
punkt og m edvirke t nok sterkt til det 
gode forhold som hersk et m ellom de 
som hadde s itt hjem i huset . Det var 
en t rivelig tid som Ester Moe minnes 
med glede, og det g j0r nok ogsa de 
som fikk kjenne g jestfriheten og var
men i h ennes hjem. 

Men sa et par a r etter frig j0ringen 
holdt sorgen sitt inntog, og tilvrerel
sen ble totalt fora ndret . Det var nrer
mest en lettelse for den unge enken 
a komme ut i arbeidslivet, fa treff e 
a ndre mennesker og bli oppta tt m ed 
andre ting, f r emfor a bli gaende 
hjemm e m ed savnet og de tunge t a n
k ene. Etter et par ar i Walldens gart
neri begynte Ester Moe i fabrikken, 
f0rst som sak sdame og senere som 
sortererske, et arbeid som hun likte 
godt, og hun ble da ogsa etter kort 
tid en meget dyktig ut0ver av faget. 
Foruten at hun fant seg vel til r ette i 
a rbeidet, bidro det gode k a meratsk a 
pet pa salen til trivselen, og etter 
hvert vek savnet plassen for de gode 
minner og gleden over a f a vrere sam
men med sine. 

I dag synes Ester Moe at hun ha r 
det svrert godt, m ed sine nrermeste 
omkring seg. Hun bor i sa mme hus 
sam s0nnen, og datteren er jo heller 
ikke la ngt unna . 

N a r Ester Moeser tilbak e pa arene 
som gikk er det de lyse sidene som 
trer klarest frem i erindringen, og 
hun f0ler seg lykkelig og tilfreds med 
det som livet har budt h enne. 

A.M. 
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